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ک��ه  چي��زی  آن 
درآن  کوتاه��ی 
آن  نيس��ت،  جاي��ز 
اس��ت که س��ريعتر 
چاه هايمان را مجهز 
سيس��تم های  ب��ه 
اندازه گي��ری کني��م 
ک��ه قطع��اً کنت��رل 
ب��ر  را  مضاعف��ی 
آب ه��ای زيرزمينی 
داش��ت خواهي��م 

اگر می خواهيم روی 
اقتص��اد آب  بح��ث 
کار کنيم باي��د روی 
قيم��ت   محصولات 
ني��ز مديري��ت کنيم 
ک��ه  ط��وری  ب��ه 
کش��اورز هم  بتواند 
محصولات خ��ود را 
ب��ه بازارهای داخلی 
و جهانی عرضه کند

حاکمیتی که 
بخش آب باید 

داشته باشد، 
کمرنگ تر 

شده و در واقع 
مدیریت های 

استانی بر 
مدیریت 

حوضه ای حاکم و 
فرهنگ چانه زنی 

برای برداشت 
بیشتر از منابع 

آب افزایش پیدا 
کرده است

خارج کنید، همه رســوبات 150ســد دیگر ما  
یک و نیــم میلیارد متر مکعب می شــود که این 
حجم رسوب غیر از دو سد مذکور، حجم بالایی 
نیســت که دغدغه ای را داشــته باشــیم، حجم 
رســوب مــا خیلی معنــادار نیســت و توجیه نیز 

ندارد که تخلیه رسوب را داشته باشیم.

  البته براس��اس یک مقایس��ه حجم رسوبی 
که در س��دها ایجاد ش��ده، چن��د برابر حجم 

سدی به بزرگی سد کرج 
است.

بلــه، حجــم ســد امیرکبیر 
180 تا 200 میلیون متر 
مکعب بیشــتر نیست ولی 
من می گویــم کل مجموع 
این ها یــک ونیــم میلیارد 
شــده اســت که 10 تا سد 
امیــر کبیر اســت ولی کل 
عــدد مخــازن ســدهای ما 
مترمکعــب  میلیــارد   52
است که رقم 200 میلیون 
مترمکعبــی ســد امیرکبیر 

در برابر آن چیزی است.

  طی همین 60 سال آیا 
کار لایروبی سدها انجام شده است؟

ما ضرورتــی بر لایروبی ندیده ایم، آن دو تا ســد 
را هم که عمدتا ســد ســفید رود است، لایروبی 
می کنیــم؛ ســد دز چــون وظیفــه بــرق- آبی را 
دارد کمتــر فرصت پیدا می کنیــم ولی لایروبی 
ســدهایی کــه بــه این صورت اســت بــه صورت 
بازکــردن دریچه ها اســت که ســد را کلا تخلیه 
می کنیم که رســوب را تخلیه کنــد ولی درهیچ 
جای دنیا این طوری نیست که رسوب سدها را 

از توی دریاچه جمع کنند.
 البته عدد آن هم معنی دار 
نیست، مثلا سد زاینده رود 
یک میلیارد و250 میلیون 
مترمکعــب حجــم دارد که 
درسال 49 به بهره برداری 
رسیده است که شاید حجم 
رسوب آن 50 میلیون متر 
مکعب نباشد، شــاید از آن 
یــک میلیون  زمان ســالی 
می شــود،  مترمکعــب 
درحالی که ما حدود 600 
میلیــون مترمکعب کمبود 
آورد در حوضــه زاینده رود 

داریم.

  یک��ی از دغدغه ه��ای مناب��ع آب کش��ور، 
توس��عه آب مح��ور اس��ت در حال��ی ک��ه در 
همی��ن حوزه زاین��ده رود که اش��اره کردید 
می بینیم، صنایع ذوب آهن مس��تقر اس��ت 
که به آب زیادی احتیاج دارد و باید در جوار 
سواحل کشور باش��د. این مساله در خواف 
خراس��ان رضوی نی��ز وج��ود دارد. این بی 

تدبیری چرا در کشور وجود دارد؟
ســرزمین  آمایــش  نداشــتن  بــه  مســاله  ایــن 

برمی گــردد، البتــه در ســال های اخیــر خیلی 
بــه ایــن مســایل بیشــتر توجــه می شــود و این 
مثال هایــی که مطرح می شــود مربوط به بیش 
از 20 ســال گذشته است اما الان حساسیت ها 
خیلی بیشــتر شده اســت، قبلًا کشــور در دوره 
ترســالی قــرار داشــت و پارامترهــای دیگــری 
درجانمایــی صنعــت مثل زمیــن و نیــروی کار 
متخصــص و راه هــای مواصلاتی دیده می شــد 
و بــه آب کمتــر توجه می شــد؛ هنوز هــم ما یک 
ســرزمین  آمایــش  طــرح 
مدونــی نداریم ولــی الان 
دقت بیشتری در جانمایی 
صنعتــی  طرح هــای  ایــن 
اســتعلام  و  دارد  وجــود 
آب اســتعلام آخر نیست و 

استعلام اول شده است.

 ی��ک موض��وع دیگری 
نیز که ش��اهد هس��تیم 
کار  نب��ود  بح��ث 
در  کام��ل  کارشناس��ی 
انجام برخی از طرح های 
وزارت نی��رو اس��ت مثل 
بالادس��ت  در  ک��ه  ای��ن 
دریاچ��ه ارومیه چندین 
س��د زده می ش��ود و بع��د وزیر نی��رو اعلام 
می کند حتی اگر نیاز به تخریب س��د باشد 
ای��ن کار را انج��ام می دهیم یا ش��ور ش��دن 
آب کارون به دلیل حل ش��دن سازند نمکی 
دریاچه سد گتوند.آیا نباید کار کارشناسی 
مناس��بی قب��ل از انج��ام این گون��ه طرح ها 

انجام شود؟
چنــد  طبیعتــاً  ســازه ای  و  مهندســی  کار  هــر 
درصــدی خطــا دارد ولــی حتمــاً بــرای آن راه  
حل هایی نیــز وجود دارد، 
درموضــوع دریاچه ارومیه 
نیز کارگروهی مســتقل از 
وزارت نیرو تاســیس شــد 
شــامل NGO ها، اعضای 
هیات علمی دانشــگاه ها و 
همه کسانی که می توانند 
دخیل باشــند، در گزارش 
دانشــگاه صنعتی شــریف 
نیز که توســط آقــای دکتر 
شده اســت،  تهیــه  عــرب 
19 عامــل بــا فراغ بــال و 
جــدای از توجه بــه این که 
مســاله وابســته بــه وزارت 
نیرو یا جهاد کشــاورزی یا محیط زیست و سایر 
نهادهاســت، رصد شــد که بزرگتریــن دلیل آن 
توســعه 300 هــزار هکتــار اراضی کشــاورزی 
اســت که اگــر کمتریــن آب را بخواهــد مصرف 
می شــود  آب  مترمکعــب  میلیــارد  ســه  کنــد، 
درحالی کــه مخازن همــه ســدهای آن منطقه 
یــک میلیارد و اندی اســت که بخشــی از آن نیز 
در شــبکه مصرفی می آید، درحالی که ابتدا در 
اذهــان موضوع ســدها به عنوان مســاله اصلی 

مطرح می گردید.
در بحــث گتوند نیز اگر تغییــرات کیفیت آب را 

مشــاهده کنید با یکســری کارهای مهندســی 
الان مشــکل جدی نداریم البته در آبگیری اول 
مشــکلاتی داشتیم و کماکان باید مراقبت های 
خودمــان را داشــته باشــیم و از اول نیــز ایــن 
موضــوع در بررســی ها بــود و می گفتنــد کــه با 

تمهیداتی جلوی موضوع را می گیرند.

  یک��ی از مباح��ث مه��م دیگ��ر مدیری��ت 
مناب��ع آب مرب��وط ب��ه حکمرانی آب اس��ت 
ک��ه عملکرد چندس��اله وزارت نیرو نش��ان 
می دهد این حاکمیت اتفاق نیفتاده است، 
یکی از مصادیق آن تعیین قیمت آب اس��ت 
ی��ا تنظیم نس��بت آب ش��رب و کش��اورزی. 
راه حل این مس��اله چیس��ت؟ آیا ایجاد یک 
وزارت مس��تقل آب م��ی تواند ی��ک راه حل 

باشد؟
ایــن واقعیت قابل کتمانی نیســت کــه اصلًا در 
اقتصــاد آب موفــق نبودیم، به جــرأت می توانم 
بگویم از همه کشــورها عقب تر هستیم، بخشی 
ازآن ناشــی از شــرایط کشور ماســت چراکه ما 
نســبت به بحث امنیــت غذایی همیشــه نگران 
هســتیم و چــون درمعــرض تهدیدیــم، پــس به 
ســمت ارزش واقعی آب نمی رویم؛ مقداری هم 
ملاحظــات اقتصــادی را در تولید بایــد مدنظر 
داشته باشیم مثل بحث آب مجازی که کمتر به 

آن می پردازیم. 
بخــش کشــاورزی بــه خاطــر دغدغــه امنیــت 
غذایــی در بحــث هدفمندی وارد نشــد و الان 
نیــاز بــه هماهنگــی و همدلــی بیــن مجموعه 
وزارت جهــاد کشــاورزی و وزارت نیرو اســت؛ 
البتــه اگر می خواهیــم روی بحــث اقتصاد آب 
کار کنیــم بایــد روی قیمــت  محصــولات نیــز 
مدیریــت کنیــم بــه طوری کــه کشــاورز بتواند 
بازارهــای داخلــی و  بــه  را  محصــولات خــود 

جهانی عرضه کند.

  بحث دیگر درباره دیپلماس��ی آب است، 
اواخر اردیبهشت ماه شاهد وضعیت بسیار 
خوب��ی درحوض��ه آبری��ز هام��ون بودی��م به 
طوری که آب رودخانه زابل در ش��هر زهک 
بسیار خروش��ان بود ولی اخیراً آن رودخانه 
خروش��ان تبدی��ل ب��ه ی��ک جوی آب ش��ده 
اس��ت. ای��ن خیلی عجی��ب اس��ت و معلوم 
اس��ت که به دیپلماس��ی آب بازم��ی گردد. 

درباره این مساله چه باید کرد؟
بله آن موقع هزار مترمکعب بر ثانیه آب داشت، 
آن رودخانــه ماهیتش یک رودخانه ســیلابی و 
فصلی است و اگر الان یک جوی آب وجود دارد 

هم جای شکرش باقی است.

  ول��ی اگ��ر از بالادس��ت آب را ره��ا کنند، 
شرایط دیگری حاکم می شود؟

کلًا یکسری رودخانه ها، فصلی است.

  تا آنجای��ی که می دانم هیرمن��د رودخانه 
فصلی نیست.

 نه، خیلی از جاها این گونه است و البته مسایلی 
دیگر نیز وجود دارد که به همجواری میان ایران 

و افغانستان باز می گردد.


